
CAMPANYA BANCA ARMADA
PRIMERA intervenció Junta d'Accionistes del Banc Sabadell- 26/03/2022

Bon dia senyors i senyores accionistes, membres del consell d'administració, senyor
president.

El meu nom és Enrique Amérigo Cuervo-Arango i estic intervenint en aquesta junta en
nom de la Campanya Banca Armada, promoguda per 9 entitats de tot l'Estat Espanyol:
el Centre Delàs d’Estudis per la Pau, SETEM Federación, Justícia i Pau, l’Observatori
del Deute en la Globalització, FETS, Alternativa Antimilitarista- Moviment d'Objecció de
Consciència, el Col·lectiu RETS, la Fundació Novessendes i la Fundación Finanzas
Éticas. Soc aquí com a membre de la Comissió de Justícia i Pau de la diòcesi
d'Oriola-Alacant.

Juntament amb el meu company Antoni Tatay Nieto, estem representant a 12
accionistes que ens han delegat un total de 168.576 accions per a alçar la veu avui en
aquesta junta. Un altre any més, venim a denunciar la relació que té el seu banc amb
el negoci de la guerra i exigir-los que deixin de finançar empreses d'armament.

Senyor President, enguany venim a denunciar les inversions que realitzen en
empreses que s'encarreguen de militaritzar les nostres fronteres i d'impedir el pas de
les persones que fugen de conflictes armats que es mantenen a causa, entre altres
coses, de les armes que es fabriquen i exporten gràcies al finançament de bancs com
el Sabadell.

Sr. Oliu i membres del consell d'administració. Per a no anar molt lluny, a la frontera
sud de l'Estat Espanyol i a Canàries arriben persones que fugen de conflictes com
Síria, Etiòpia, Somàlia, Líbia o de la zona del Sahel, o que fugen de zones en tensió o
que simplement busquen un lloc millor on viure fora de perill i en pau. Quan aquestes
persones arriben a les nostres fronteres, se'ls rep de manera inhumana a causa del
sistema de militarització i securització que tenim instal·lat per a protegir l'Europa
Fortalesa. I quina relació té el Banc Sabadell amb les empreses que s'encarreguen
d'aquesta militarització de les fronteres?

Potser els sonen els noms del Grup Eulen o Accenture. Ambdues formen part de les
empreses contractistes que han rebut encàrrecs a la frontera sud per a fer, per
exemple, serveis de manteniment i reparació tant de llocs fronterers com dels CETIs
(Centres d'Estada Temporal per a Immigrants).

Sr. Oliu, als CETI es viu en una sobreocupació “sistemàtica”, que s'ha vist agreujada
en els últims anys i més encara amb la crisi sanitària, i que fa que la situació sigui
insostenible a causa de les flagrants violacions de drets humans que allí es cometen.
Així ho va denunciar la Coordinadora de Barris, mitjançant una denúncia presentada
davant la Fiscalia General de l'Estat. El defensor del Poble, a través d'una
recomanació formal enviada al Ministeri de l'Interior va haver de demanar de manera
“urgent” els trasllats a la península, sobretot de les persones més vulnerables, incloses
les famílies amb nens menors i les persones amb problemes greus de salut.

Srs. i Sres. accionistes, el Grup Eulen, empresa que ha rebut més de 12 milions i mig
d'euros en crèdits del Sabadell, té 42 contractes per a gestionar aquest tipus
d'instal·lacions, on es priva de drets humans bàsics a les persones que aconsegueixen



traspassar les fronteres després d'haver recorregut perilloses rutes terrestres i
marítimes on les dones, nenes i nens són especialment vulnerables a tota mena de
greuges.

A més, també hem pogut conèixer que han disposat de gairebé 5 milions d'euros en
accions d’Accenture. En l'informe “El negoci de construir murs”, publicat el novembre
del 2019 pel Transnational Institute, s'esmenta que Accenture va ser l'empresa
contractada el mes de novembre del 2017 pel govern de Donald Trump per a ajudar a
contractar agents de seguretat fronterera, responsables de posar en reixes als
migrants que travessaven la frontera de Mèxic amb els Estats Units.

En aquest mateix informe, s'esmenta que Accenture, juntament amb altres empreses,
va guanyar un contracte marc de 157 milions d'euros per a desenvolupar el Biometric
Matching System (BMS), que és un component bàsic dels sistemes d'identitat que
utilitza la UE per a militaritzar les seves fronteres, reproduint així la narrativa que la
crisi humanitària de les persones refugiades és una amenaça a la seguretat.

Sr. president i membres del consell d'administració, de veritat creuen que és
moralment acceptable fer campanyes de rentada d'imatge amb Ucraïna mentre estan
finançant el negoci de la guerra i de la militarització de fronteres?

Una última dada. Segons l'informe “Alerta! 2021”, publicat per la Escola de Cultura de
Pau, l’any 2020 hi havia 34 conflictes armats al món, entre ells el d'Ucraïna de l'est,
que va començar l'any 2014. Els conflictes armats comencen i es perpetuen gràcies a
les armes i als bancs que les financen. Així que li demanem, des de la Campanya
Banca Armada, en nom dels seus accionistes crítics i en nom de la coherència i la
sensatesa, que deixin d'invertir en empreses que fabriquen armament i que es lucren
de l'Europa Fortalesa, i que són causants de greus violacions dels Drets Humans al
nostre territori i al voltant del món.

Moltes gràcies.


